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آزمایش موفق موتور کاملا ایرانی هواپیما با حضور رئیسی
دیروز هم زمان با حضور رئیس جمهور در شــرکت مپنا موتور کاملا ایرانی هواپیمای ساخته شده در گروه صنعتی مپنا با موفقیت 
آزمایش شــد. البته پروازی در کار نبود و فقط موتور هواپیما اســتارت خورد تا تلاش ها برای تولید هواپیمای ایرانی جدی تر پیگیری 
شــود. در جریان بازدید رئیس جمهور از مرکز پایش وضعیت نیروگاهــی مپنا، راهکار دانش بنیان گروه مپنا در حوزه انقلاب صنعتی 
چهارم با نام مپنامایند از ســوی مســئولان این گروه صنعتی ارائه و تشــریح داده شــد. مپنامایند راهکاری در راســتای جمع آوری، 
ذخیره ســازی و مدیریت برخط داده هاســت. با اتصال نیروگاه ها و ســایر صنایع به این پلتفرم و اپلیکیشن های هوش مصنوعی و با 
پردازش کلان داده، افزایش بهره وری و راندمان در صنایع اتفاق خواهد افتاد. همچنین با حضور رئیس جمهور موتور کاملا ایرانی و 
نیز سیستم کنترل موتور هوایی که به روش مهندسی معکوس از سوی متخصصان گروه صنعتی مپنا ساخته شده است، با موفقیت 
آزمایش شد. رئیسی همچنین از توربین گاز پیشرفته کلاس F تمام ایرانی تولید برق که قطعات پیشرفته و هایتک آن در شرکت مپنا و 
زنجیره تأمین قطعات، در داخل کشور ساخته شده، بازدید کرد. رئیسی همچنین از لوکوموتیو MAP۲۴ که محصول طراحی و ساخت 
متخصصان گروه مپنا است، بازدید کرد. بخش مهمی از تجهیزات اصلی این لوکوموتیو از جمله سیستم کنترل، بوژی، ترمز، شاسی، 
بدنه و... در کارخانجات گروه مپنا تولید و تلاش شــده اســت که از ظرفیت ها و پتانسیل شرکت های داخلی در تأمین دیگر قطعات و 
تجهیزات مورد نیاز اســتفاده شــود. رئیس جمهور در جریان این بازدید بر تأمین نیاز کشور به لوکوموتیو با اولویت تولیدات داخلی و 
همچنین استفاده از ظرفیت مرکز آموزش لوکوموتیورانی این شرکت تأکید کرد. رئیسی در ادامه از سیستم محرکه خودروهای برقی 

اعم از اتوبوس، سواری و باری که تمام اجزای آن از سوی گروه مپنا طراحی و تولید شده، بازدید کرد.

دریچه

دو پرونده، یک مسیر

 چهارشنبه هفته گذشته بعد از شش ماه انتظار، بالاخره سخنگوی قوه  قضائیه 
از شروع روند دادرسی پرونده دو خبرنگار بازداشت شده حوادث ۱۴۰۱ در شعبه ۱۵ 
دادگاه انقلاب به ریاســت قاضی صلواتی، خبر داد. قاضی ستایشــی آن روز اعلام 
کرد طبق کیفرخواست صادره برای پرونده خانم ها الهه محمدی و نیلوفر حامدی، 
اتهــام این دو نفر همکاری با دولت متخاصم آمریکا و اجماع و تبانی علیه امنیت 

ملی و فعالیت تبلیغی علیه نظام است.
روز پنجشــنبه هم آقای کامبیز نوروزی طی یادداشتی در یکی از روزنامه ها، به 
عنوان حقوق دان، تعریضی به گفته های آقای ســخنگو داشــت و در تبیین موارد 
مطرح شده با استناد به نظر تخصصی وزارت امور خارجه به عنوان مرجع اعلام نظر 

درباره دولت های متخاصم، اتهام همکاری با دولت متخاصم را رد کرد.
حالا و در این مجال، صاحب این قلم به عنوان کسی که در چند پرونده رسانه ای 
درگیر بوده و روند طی شــده را تجربه کرده، یکی، دو نکته را یادآوری می کند شاید 
کــه عنداللزوم گرهی از کار فروبســته افکار عمومی در گذشــته، حال و آینده این 

پرونده، باز شود.
دربــاره اتهــام اول که همکاری با دولت متخاصم اســت، بحث حتی بر ســر 
متخاصم بودن ایالات متحده نیســت  اما باید توجه داشت در کلان ماجرا، در روند 
دادرســی قاضی باید به عنوان شــخصیتی مرضی الطرفیــن، داوری کند و پس از 
اســتماع گفته ها، استدلال ها و دیدن اسناد پیوســتی، دادستان یا نماینده اش و نیز 

پس از استماع دفاعیات متهم یا متهمان، به انصاف رأی دهد.
نکته مهم در این مسیر راه رسیدن به حقیقت در دادگاه است و نماینده دادستان 
باید برای اتهاماتی که مدعی العموم به افراد وارد کرده ، دلیل محکمه پسند بیاورد. 
ما از ریز پرونده اطلاعی نداریم؛ بنابراین بدون تعصب صنفی باید به مســئله نگاه 
کنیم؛ ازاین رو در این مجال به نکاتی اشــاره می شود تا شاید فضا کمی به شفافیت 

نزدیک تر شود.
 الف) اتهام نخســت را همکاری با دولت متخاصم آمریکا بیان کرده اند. فرض 
این اســت دولت آمریکا متخاصم باشــد، در این صورت ضابط قضائی که در این 
پرونده دستگاه اطلاعاتی است باید مدارکی دال بر ارتباط خانم محمدی و حامدی 
بــا فرد یا افرادی که به صورت رســمی بتوان آنها را به دولــت آمریکا مرتبط کرد، 
ارائــه دهند. چنین ارتباطی با چند چت تلگرامی یا واتس اپَی قابل اثبات نیســت. 
دستگاه اطلاعاتی باید مدارکی در اختیار بازپرس پرونده گذاشته باشد تا بتواند ثابت 
کند ۱) خبرنگاران نام برده به صورت رســمی با افرادی که از ســوی دولت آمریکا 
مأموریتی خاص مثلا برهم زدن نظم عمومی در ایران داشته اند، همکاری کرده اند. 
۲) موضــوع همکاری در مســیر ضد منافع ملی ایرانیان بــوده و ۳) وجهی برای 
این همکاری دریافت شده اســت؛ چون چنین اقداماتی محض رضای خدا انجام 

نمی شود.
ب) اتهــام دوم اجتمــاع و تبانی علیــه امنیت ملی اســت. در چنین اتهامی 
دادســتانی با همکاری ضابــط قضائی باید بتواند ثابت کنــد اولا تبانی ای صورت 
گرفته، ثانیا این تبانی علیه امنیت ملی بوده است. برای تبانی نیاز به دو طرف است؛ 
یک طرف خبرنگار. طرف دوم چه کسی؟ قاعدتا اگر بگویند آمریکا که اتهام، همان 
اتهام قبلی همکاری با دولت متخاصم اســت. در تبانی باید ثابت شــود برای نیل 
به نفعی مشــخص دو طرف با هم وارد بده بستان شده اند. دادستانی محترم باید 
ثابت کنند طرف مقابل کیست و در تبانی چه چیزی داده و چه ستانده شده است.

ج) اتهام سوم فعالیت تبلیغی علیه نظام است، در این اتهام مدعی العموم باید 
ثابــت کند چه فعالیتِ تبلیغی علیه نظام صورت گرفته و در کجا؟ باید بتواند بین 

انتشار خبر و عکس و فعالیت تبلیغی علیه نظام، تفاوتی بسیار روشن قائل شود.
آنچه در بالا به صورت بسیار موجز گفته شد، برای این است که بحثی در بگیرد 
و علمــای حقوق به میدان بیایند و به صورت تخصصــی، به جوانب مختلف این 
موضوع بپردازند. آنچه باید دقت داشــت و تأکید می شود این است که البینه علی 
المدعی. در روند دادگاه دادستانی باید برای اتهامات دلیل اقامه کند و هم بخش 
معنوی (نیت مجرمانه) و هم صــورت مادی جرم را ثابت کند. متهم دفاع کند و 
حتی داشتن نیت خیرخواهانه در اقدام مطبوعاتی را به ثبوت برساند و قاضی هم 

بدون جهت گیری با کشف حقیقت و با انصاف به صدور رأی مبادرت کند.
بقیه اش می شود العاقبه للمتقین.

حمیدرضا عظیمی | روزنامه نگار

 دیروز هم زمان با روز کارگر، ســید ابراهیم رئیسی در شرکت 
مپنــا حضور یافت و از نمایشــگاه دســتاوردهای فناورانه گروه 
مپنا در بخــش نیروگاه های حرارتــی و تجدیدپذیر، نفت و گاز، 
حمل ونقــل ریلی، ســرویس و تعمیرات اساســی، موتورهای 
هوایی، برقی ســازی خودرو، هوشمندســازی، صنایع انرژی بر، 
بهداشت، آب و... بازدید کرد. رئیس جمهور در این دیدار خود از 
مپنا در حمایت از قشر کارگر، دستوراتی برای بهبود شرایط کاری 
و رفاهی کارگران داد که مورد توجه رســانه ها و افکار عمومی 
قرار گرفته است، او گفت: ساماندهی قراردادها به نحوی باشد 
که زندگی کارگران قابل پیش بینی باشــد، حرف حقی اســت و 
همه باید پیگیر آن باشیم. رئیســی همچنین تأکید کرد: مسئله 
دوم مســکن است که از ضرورت هاست و برای کارگر و خانواده 
او آرامشــش این اســت که سرپناهی داشــته باشد و این حرف 
درستی اســت. نیاز به مسکن در کشور قطعی است و براساس 
نیاز اعلام کردیم که یک میلیون مسکن در هر سال لازم است. او 
ادامه داد: آنچه ما در انتخابات گفتیم، اساســش نیاز کشور بود 
و بعد هم مصوبه قانونی است. اگر کمتر از این مسکن در کشور 
ایجاد شود، نیازها برآورده نشده است. اگر سالی ۳۰۰ هزار واحد 

ساخته شود، نیاز برآورده نمی شود.
تأمین مسکن قابل اقدام است

رئیس جمهور تأکید کرد: اگر نیاز مســکن کشور در سال های 
قبل ساخته شــده بود، این نیاز فعلی وجود نداشت . این نیازها 

انباشته و امروز مسکن به مسئله بدل شده است.
او با اشاره به نیاز گروه های شغلی و بازنشستگان به مسکن 
یادآور شــد: تأمین مسکن قابل اقدام است و ما مشکل زمین در 
کشور نداریم. حتی زمین به شکل ویلایی - شاید نه در تهران یا 
شــهرهای بزرگ - اما در شهرهای کوچک امکان ساخت خانه 
ویلایــی وجود دارد و داریم اقدام می کنیم و واگذاری زمین آغاز 

شده است.
می گویند عملکرد شــرکت های پیمانکاری صبغه استثماری 

دارد
رئیســی با اشــاره به مســئله شــرکت های پیمانــکاری و 

واســطه ای، گفت: چرا باید این وضعیت وجود داشــته باشد؟ 
گله هایــی از این شــرکت های پیمانکاری وجــود دارد و به من 
گفته اند که کار آنها - به تعبیر گویندگان - صبغه استثمار دارد 
که من نمی خواهم این را بگویم؛ چون نمی دانم که ابعاد قضیه 
چیســت . رئیس جمهور تأکید کرد: اما ســال گذشته هم گفتیم 
و امروز هم مــن به آقای مرتضوی می گویم اگــر این کاری که 
شرکت های پیمانکاری انجام می دهند، مبنای قانونی دارد حتما 
برای اصلاح قانون آن انجام شــود تا این وضعیتی که کارگران 
از آن ناراحت اند، ســریعا بســاطش جمع شود. او با بیان اینکه 
امنیت شــغلی بســیار مهم است، افزود: برای شــاغلان اینکه 
بداند شغلش تا چه زمانی باقی است و تا چه زمانی این درآمد 
زندگی او را تأمین می کند و قابل پیش بینی باشد و بتواند زندگی 

خود را پیش بینی کند و برنامه ریزی داشته باشد.
رئیســی تصریح کرد: درمورد قراردادها که اشاره شد گاهی 
قراردادها چندماهه بسته می شود، برای امنیت شغلی کارگران 
مشــکل ایجاد می کند. من از وزیر می خواهــم این امر را دنبال 
کند و ســاماندهی قابل قبولی برای قراردادها داشــته باشند که 
زندگی کارگران قابل پیش بینی باشــد و نظــام کار و کارخانه را 
درست بچرخاند. رئیس جمهور یادآور شد: برای امنیت شغلی 
کارگران، ساماندهی قراردادها اولین نکته ای است که حتما باید 

عملیاتی و اجرائی شود.
بر زنجیره تولید تا مصرف نظارت شود

او اظهار کرد: بر زنجیره تولید تا مصرف آن چنان نظارتی باید 
باشد که دست کسانی که می خواهند بر مبلغ کالاها بدون هیچ 
زحمتــی بیفزایند و دلالی کنند و تا چند برابر حق دلالی خود را 
بگیرند، کوتاه شود. آنان قیمت را برای مصرف کنندگان افزایش 
می دهند و به تولیدکنندگان اجحاف می کنند و تورم را به همراه 

می آورند که مضر به حال کشور است.
رئیسی گفت: باید بخش های نظارتی و سامانه های موجود 
در همین مســیر حرکــت کنند تا تأمیــن و تولیــد و مصرف را 
کنترل کنند که قیمت واقعی برای کالا وجود داشــته باشــد، نه 
با چند برابر قیمت به دســت مصرف کننده برســد. این مشکل 

باید با همت دستگاه های اداری، ناظر و حتی تولیدی حل شود 
تا دســت دلالان کوتاه شــود و کالا با قیمت واقعی به دســت 

مصرف کننده برسد.
مسکن برای کارگران و خانواده های شان ضروری است

او بــا بیان اینکه «واحدهای تولیدی برای ســاخت مســکن 
کارگــری همت کننــد»، اظهار کرد: مســکن بــرای کارگران و 
خانواده های شان ضروری است. مجموعه تعاونی ها به مدیران 
واحدهای تولیدی کمک کنند تا با تأمین زمین از ســوی دولت، 
شاهد رفع مشــکل مسکن جامعه کارگری باشیم و حل مشکل 

مسکن بازنشستگان هم در کنار شاغلان در نظر گرفته شود.
رئیس جمهــوری تأکید کرد: مــا ســرمایه گذاری داخلی را 
از طرف شــرکت های بزرگ مثــل فولادی ها کــه تحت عنوان 
پیشــرانان اقتصادی تعریف و برنامه ریزی کردیم که ۱۷ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری کنند در کارهای بزرگ، همچنین بانک ها که 
به جای صــرف پول ها برای خرید ســاختمان و مجموعه های 
ویلایــی و نگهــداری آن بــا هدف افزایــش قیمــت در آینده، 
بهتریــن کار این اســت که پول ها را در بخش تولید و اشــتغال 
ســرمایه گذاری کنند. او یادآور شــد: بخش سوم سرمایه گذاری 
داخلی بخش خصوصی است که نزد آنان هم پول وجود دارد 
و بهترین راه این اســت کــه به تولید وارد شــوند. در کنار اینها 
سرمایه گذاران خارجی است که از آن برای رونق کار و تولید در 

کشور استقبال می کنیم.
واردات بی رویه ممنوع است

رئیســی یادآور شد: پیشرفت های کشــور دشمن را عصبانی 
کرده  است. اساس این بلوا و اغتشاش هم این است که دشمن 
از کار کارگر و ســواد دانشــگاهیان ما عصبانی است و حرص و 
کینــه از ما دارنــد و نمی خواهد تحصیل در دانشــگاه ها وجود 
داشته باشــد، چرخ کارخانه ها بچرخد و صنایع سنگین در این 
کشــور پا بگیرد. او ادامــه داد: باز هم تأکیــد می کنم هر کالای 
استانداردی که در داخل تولید می شود، نباید مشابه خارجی اش 
وارد شود. این واردات بی رویه ممنوع است. در صورت نیاز خط 
تولید و شیفت های کاری افزایش یابد تا نیاز کشور برطرف شود.

سید ابراهیم رئیسی در مراسم روز کارگر:

قراردادهای کارگری ساماندهی شود

معصومه معظمی: نمایندگان مجلس یک روز بعد از استیضاح 
فاطمی امین، وزیر ســابق صنعت، معــدن و تجارت به لایحه 
دوفوریتــی واردات خودروهای کارکــرده خارجی با ۱۶۲ رأی 
موافقــت کردنــد. لایحه ای کــه دولت در روز اســتیضاح به 
مجلس ارائه کرد و قرار بود وزیر صمت ســابق را نجات دهد؛ 
اما در نهایت فاطمی امین استیضاح شد و نتوانست رأی اعتماد 
نمایندگان را برای ســومین بار به دست آورد. قیمت خودرو و 
نحــوه مدیریت وزارت صنعت، معدن و تجارت، همواره مورد 
انتقاد نمایندگان و در جلسه استیضاح وزیر هم مقوله خودرو 
یکی از مــوارد پررنگ ماجرا بــود. البته دولت تــلاش کرد با 
ارسال لایحه دوفوریتی برای تسهیل روند واردات خودروهای 
ســواری دست دوم خارجی این نکته را به مجلسی ها بقبولاند 
که وزیر، مخالف واردات خودروهای کارکرده خارجی نیســت. 
اما نمایندگان دیگر گوششــان بدهکار نبود. حالا هم با خیالی 
آســوده، ارســال این لایحه دوفوریتی را به فــال نیک گرفته و 
با تصویب آن ســعی بــر بازگرداندن آرامش بــه بازار خودرو 
و کاهــش قیمت خودروهایی دارند که طــی یک ماهی که از 
سال جدید می گذرد به گفته برخی کارشناسان تا سه برابر هم 
افزایش قیمت داشــته اند. اگرچه مجلسی ها در لایحه بودجه 
۱۴۰۲ واردات خودروهــای کارکرده خارجی را به منظور ایجاد 
تعــادل و رقابتی کردن بازار خــودرو و اســتفاده از خودروی 
باکیفیــت خارجــی به تصویب رســانده بودند، امــا در کمال 
ناباوری با وجودی که شــورای نگهبان این مصوبه مجلس را 
به تأیید رسانده بود، با ورود خارج از روال هیئت نظارت مجمع 
تشــخیص مصلحت به موضوع، این مصوبــه از لایحه ۱۴۰۲ 
حذف شد. اتفاقی که منجر به شکل گیری شایعاتی در فضای 
مجازی و رســانه ای شــد. البته همان زمان سخنگوی مجمع 
تشخیص مصلحت این شایعه را تکذیب کرد، اما این موضوع 
در ذهــن افکار عمومی ماند که برخــی نمایندگان مجلس از 
جمله مصطفی میرسلیم که عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نیز هســت، مخالف خــروج بازار انحصاری خودرو از دســت 
خودروسازان است. حتی این مسئله مطرح شد که دولت هم 

به دنبال واردات خودروی خارجی نیست.
به گفتــه برخی نماینــدگان دولــت به جای ارائــه لایحه 
دوفوریتی واردات خودرو به مجلس، آن هم درست در جلسه 
اســتیضاح وزیر صمت، می توانســت این لایحــه دوفوریتی را 
پیــش از این در هیئت وزیران به تصویب رســانده و به وزارت 
صمت ابلاغ کند و در این صورت به وزیر مربوطه برای واردات 
خودرو مجوز داده می شد. اما به گفته اله وردی دهقانی عضو 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس، آنچه دولت به آن عمل 
کرد، تــلاش برای ابقــای فاطمی امین، وزیر عزل شــده وزارت 

صمت بود که مخالف واردات خودروهای کارکرده بود.
دفــاع نماینده دولــت از لایحــه واردات خــودرو در صحن 

مجلس
علی ادیانی، نماینده دولت در تشــریح کلیات این دوفوریت در 
صحــن علنی گفت: «این دوفوریت قانون مصوب ســال ۱۴۰۰ 
مجلس را در قالب مواد ۱۱، ۱۲ و ۱۳ اصلاح می کند و در ســه 
ماده این لایحه به مجلس تقدیم می شود. براساس این لایحه 
دوفوریتی تســهیلگری در روند واردات خودرو مورد توجه قرار 
گرفته و در عمل شرایطی را که مانع تسهیل واردات خودرو به 

کشور می شوداز بین می برد».
ادیانی تأکید کرد: «این لایحه دوفوریتی می تواند با تســهیل 
واردات تعــادل بین عرضــه و تقاضا ایجاد کنــد و با توجه به 
دغدغه مندی نمایندگان نسبت به بازار این دغدغه مندی پاسخ 

داده می شود و می تواند در کل بازار اثر بگذارد».
ادیانی در پایان تأکید کرد: «آنچه  در بازار خودرو نمود دارد، 
دلیلی بر دوفوریت این طرح اســت و هدف از ارائه این لایحه 
تنظیم بازار، تنوع بخشــی به بــازار خودرو با تســهیل واردات 

است».
نکته ای که نمایندگان در گفت وگو با «شــرق» دلیل اصلی 
آن را ابقای وزیر سابق دانستند و اظهار امیدواری کردند، دولت 
بعد از اســتیضاح فاطمی امین انگیزه ای برای پیگیری و اجرای 

این مصوبه داشته باشد.
بنابرایــن به منظــور بررســی ایــن احتمال که تــا چه حد 
ممکن اســت انحصار این بازار شکســته شــود و خودروهای 
خارجی بتوانند وارد بازار کشــور شوند و فضای رقابتی را برای 
خودروســاز داخلی ایجاد کنند، با برخــی نمایندگان و اعضای 

کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت وگو کردیم.
مجمع تشــخیص در صــورت مخالفــت دوباره بــا واردات 

خودرو باید به جامعه پاسخ گو باشد
مــردم  نماینــده  حیــدری،  شــهریار 
قصرشیرین و گیلانغرب در مجلس در 
گفت وگو با «شرق» در پاسخ به اینکه 
واردات خودروهای خارجی تا چه حد 
می تواند به ســاماندهی بــازار خودرو 
کمــک کند، گفت: «یکی از مشــکلات 
اصلــی صنعت خــودرو، قیمــت خــودرو و بازار خــودرو و 

سرگردانی خودرو در کشور عدم رقابت است».
او ادامــه داد: «چندین ســال اســت که اجــازه نمی دهند 
شــرکتی دیگر به عرصه خودرو وارد شــود و با این دو شرکت 
خودروساز رقابت کند. تنها چیزی که مسئولان مربوطه مرتب 
از آن حمایــت می کننــد، بی کیفیتی و افزایــش قیمت خودرو 
اســت. یعنی هر زمــان که به موضــوع ورود می کنند، کیفیت 
خــودرو کاهش می یابــد و قیمت آن هم بالا مــی رود. بر این 
اســاس تصمیم گیران به این نتیجه رسیدند که فکری به حال 
وضعیت خودرو کنند؛ چراکه هرساله پراید به اندازه یک جنگ 

از ما قربانی می گیرد».
حیــدری با طرح این ســؤال کــه تا کی باید نســبت به این 
موضــوع اغماض کرد؟ گفت: «در همســایگی ما دولت عراق 
اســت که طی چند ســال اخیر خودروهای کم کارکرد خارجی 

وارد می کند و ما هم باید به این امر تن بدهیم».
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
در پاسخ به اینکه به نظر شما بخش هایی که سال هاست بازار 
انحصاری خودرو را در دست دارند، اجازه واردات خودروهای 
باکیفیت خارجی را می دهند تا بازار رقابتی شود؟ گفت: «قطعا 
اگر دولت بخواهد مجلــس هم حمایت می کند. اگر این طرح 
دوفوریتی پشتوانه داشته باشــد می تواند رانتی که در این باره 
وجود دارد را بشــکند. مافیایی که به طور مستمر حاشیه هایی 
بــرای تصمیم گیری ها ایجاد می کند تا این روند ادامه داشــته 

باشد باید بشکند».
او همچنیــن در پاســخ به این ســؤال که چقــدر می توان 
امیدوار بود خودروهای وارداتی را به قیمت مناســب به دست 
مردم برســانند تا این بازار انحصاری شکسته شود؟ اظهار کرد: 
«این منطقی نیســت که دولــت قیمت خودروهــای وارداتی 
را بالا ببرد تا مــردم نتوانند از این نعمت بهره مند شــوند. اگر 
قرار باشــد واردات خودرو محل درآمدی برای دولت شود که 
در حال حاضر هم شــرکت های خودروساز سایپا و ایران خودرو 
این کار را انجام می دهنــد». حیدری اضافه کرد: «در این باره از 

وزیری که استیضاح شد سؤال کرده بودم و او گفت خودروهای 
وارداتــی را با همان قیمتی که وارد می شــود، علاوه بر تعرفه 
بســیار پایینی در اختیار مردم قرار می دهیم. حالا باید دید وزیر 
جدید چــه تصمیمی در این باره خواهد گرفــت؛ چراکه در غیر 
ایــن صورت مردم قــدرت خرید ندارند. اگر قرار باشــد خودرو 
وارد شــود اما مردم قدرت خرید نداشته باشــند، پس این کار 

چه ارزشی دارد؟».
نماینده مردم گیلانغرب و قصرشیرین در مجلس در پاسخ 
به اینکه به اعتقاد شــما هیئت نظارت مجمع تشخیص ممکن 
اســت با این بحــث مخالفت کند؟ گفــت: «امیدواریم مجمع 
تشــخیص هم به این درک رســیده باشد و با توجه به شناختی 
کــه از جامعه دارد با این موضوع مخالفــت نکند، در غیر این 

صورت باید پاسخ گوی جامعه باشد».
اگر دولت قانون را اجرا نکند، چیزی عوض نمی شود

علاوه بر او، علی اکبر تالارپشتی، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز 
درخصوص لایحــه دوفوریتی واردات 
خودروهای خارجی به «شرق» گفت: 
«وقتــی قانونی تصویــب کرده ایم که 
دولت می تواند خودروی خارجی وارد 
کند، یعنی او را ملزم نکرده ایم که خودرو کارکرده یا نو باشــد. 

لذا دولت این اختیار را دارد و به عهده خودش است».
این نماینده مردم قائمشــهر، ســوادکوه، جویبار در مجلس 
یازدهم توضیح داد: «اینکه این واردات می تواند بازار آشــفته 
خودرو را سروســامان دهد یا خیر، تأکید می کنم این امر وظیفه 
دولت است که بازار آشفته خودرو را با اراده و مدیران توانمند 
خود سروســامان دهد. در غیر این صورت هر قانونی که باشد 

اگر اجرائی نشود، چیزی را تغییر نمی دهد».
امیدواریم دولت پای حرفش برای واردات خودرو بماند

عضــو  دیگــر  دهقانــی،  الــه وردی 
کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
است که در این باره با «شرق» گفت وگو 

کرد.
و  ایــن عضــو کمیســیون صنایع 
معادن درخصــوص لایحه دوفوریتی 
فــوق این طور توضیح داد: «در حال حاضر ۳۰ میلیون خودروی 
در حال تردد داریم که اگر عمر خودرو در کشورهای جهان اول 
و دوم که هفت ســال اســت را درنظر بگیریم، یعنی ما حدود 
۲۳ میلیون خودروی فرســوده در کشــور داریم که سالانه یک 
میلیون خــودروی جدید هم وارد چرخه می شــوند و این یک 

فاجعه است».
او ادامــه داد: «از طرفی میــزان بنزین مصرفی هم فاجعه 
اســت و نیازمند یک تصمیم محکم در این باره هستیم. بنابراین 
مصوبه فوق فرصتی است که به واردکننده مزایایی داده شود. 
مثلا با حذف عوارض گمرکی اجــازه دهیم خودروهای پاک و 
الکتریکی که میزان آلایندگی کمتری دارند وارد کشــور شــوند 
و در کلان شــهرهایی مثل تهران کــه ۷۰ درصد آلایندگی آن از 
سوخت بنزینی اســت، از این خودروها استفاده کنند». نماینده 
مردم ورزقان در مجلس تأکید کرد: « باید این فرصت را غنیمت 
بدانیــم و اجازه بدهیم مردم و بخــش خصوصی خودروهای 
الکترونیکی پاک وارد کشور کنند. ما هم مشوق هایی برای آنها 
درنظر بگیریم که قیمت تمام شــده برای مردم مناسب باشد و 
از طرفی صرفه جویی بالایی در مصرف بنزین خواهیم داشــت 
که برای دولت منفعــت دارد و صرفه جویی در مصرف بنزین 

است».
او در پاســخ به اینکه آیا بعد از ســال ها کــه انحصار بازار 
خــودرو در اختیــار گروهی بوده، امکان شکســتن این انحصار 
هســت؟ بیان کرد: «این موضوع بســتگی به نظر دولت، وزیر 
صمت جدید و مجلس دارد. مجلس پای کار است، وزیر جدید 
هم باید از این اســتیضاح درس بگیرد و مشــورت پذیر باشد و 

دولت هم باید پای کار بیاید».
دهقانی در پاســخ به اینکه چه کسانی هستند که تا این حد 
قدرت دارند؟ گفت: «نمی دانم چه کســانی هســتند اما این را 
خوب می دانم که با حداقل هزینه، حداکثر خسارت را به کشور 
وارد می کنند. خســارتی که از عملکرد آنها بر ناوگان خودروی 
ما وارد می شــود، حدود بودجه کل کشــور است و این داستان 

غم انگیزی است».
دهقانی در پاســخ بــه اینکه همه می گوینــد گروه های 
اثرگذار بر قیمت خودرو را نمی شناســند، اما چرا با این افراد 
یا گروه های غیرقانونی به شکل جدی مبارزه نمی شود، بیان 
کرد: «مافیا فرد نیســت اما برخی دانســته و برخی ندانسته 
وارد این دســته و گروه می شــوند. حرف هــای زیبای ملی و 
سیاسی می زنند و ذهن مسئولان را تحت تأثیر قرار می دهند. 
بنابراین اگر این موضوع شناسایی و برخورد با مافیای خودرو 
به عنوان یک مطالبه ملی مطرح شــود، ماجرا فرق می کند. 
بنابراین همه کســانی که مثل رســانه ها و صاحبان تریبون 
عمومی قدرت دارنــد، این موضوع را باید تبیین کنند. دولت 
که اجراکننده اســت می تواند این مشــکل را در کشــور حل 

کند».
ایــن عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس همچنین 
درخصــوص لایحه دوفوریتــی فوق بیان کرد: «شــخصی که 
با مصوبــه واردات خــودروی کارکــرده خارجــی در بودجه 
۱۴۰۲ در مجمع تشــخیص مخالفت کرد، شــخص وزیر وقت 
(فاطمی امیــن) بود. اما درحال حاضر دیگر او حضور ندارد. اما 
نکته اینجاست که دولت در زمان استیضاح فاطمی امین برای 
حفظ وزیر سابق لایحه دوفوریتی واردات خودروهای کارکرده 
خارجی را به مجلس ارائه کرد. یعنی فلسفه دولت از ارائه این 

لایحه دوفوریتی حفظ فاطمی امین بود».
او تأکید کرد: «به هر حال وزیر سابق صمت استیضاح شد و 
ما این اتفاق و ارائه لایحه دوفوریتی به مجلس را به فال نیک 
می گیریم؛ بنابراین اگــر دولت انگیزه ای برای اجرای این لایحه 

داشته باشد؛ کارها به نتیجه می رسد».
ایــن نماینده مجلس اضافه کــرد: «به هر حال امیدواریم 
دولت پای حرفش درباره واردات خودروهای خارجی بماند 
و مجلس هم در این باره کمــک می کند. از صاحب قلمان و 
نهادهــای دیگر هم انتظار حمایت و کمک داریم تا این روند 
اصلاح شود و مافیای خودرو نتواند بعد از این کاری از پیش 
برد». این عضو کمیســیون صنایع در پایان در پاســخ به این 
پرسش که آیا این امکان وجود دارد که مخالفان قدیمی این 
امــر دوباره با مخالفت، از اجرائی شــدن آن جلوگیری کنند، 
گفــت: «بله این امــکان وجود دارد اما بایــد اول بدانیم که 
اعضای هیئت عالی تشخیص مصلحت چه کسانی هستند؟ 
این هیئت متشــکل از یک ســری اعضای حقیقی و حقوقی 
اســت. اعضای حقوقی از مجلس و دولت هم هســتند اما 
وقتی دولت که مجری است در این باره به طور شفاف توضیح 
دهد، در برابر کار کارشناســی و درست هیچ کسی نمی تواند 
مقاومــت کنــد و آنها هم مجبــور به پذیــرش این مصوبه 

خواهند شد».

«شرق» در گفت وگو با نمایندگان لایحه دوفوریتی واردات خودروهای خارجی را بررسی کرد
اگر دولت بخواهد می شود


